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Redactioneel 
 

Afdeling Ede van de Fietsersbond is vorig jaar 

weer gegroeid tot bijna 300 leden. Hoe 

informeren we onze leden en stimuleren we 

betrokkenheid en verbinding? Communicatie 

is dan het toverwoord en dat doen we op 

verschillende manieren. Naast de digitale 

nieuwsbrief en de website is er de vertrouwde 

Fietsbel. En de jaarlijkse ledenvergadering en 

de fietstocht met leden zijn bij uitstek de 

gelegenheid om elkaar te ontmoeten. 

 

In deze Fietsbel kijken we in het jaarverslag 

terug op het afgelopen jaar maar is er zoals 

gebruikelijk ook aandacht voor de actualiteit. 

En van die actualiteit maken fietsknelpunten 

altijd onderdeel uit…. 

 

In de nieuwe serie ‘Persoonlijk’ een gesprek 

met Elly Hoogteijling, een actief lid van het 

eerste uur.  

De komende nummers zoomen we in op de 

dorpen in het buitengebied. Voor dit nummer 

gingen we op pad naar Wekerom. 

 

En wat zou een Fietsbel zonder fiets(en) zijn? 

Frank Bron neemt ons mee naar Sint-Eustatius 

waar hij nu voor zijn werk is en Frank Giezen 

heeft weer een interessant artikel geschreven 

over de techniek van de fiets.  

 

De achterpagina is ingeruimd voor de 

uitnodiging van de ALV op 13 april met als 

hoofdthema het verkeerscirculatieplan. Elders 

in dit blad geeft Ello Weits al een voorproefje 

van zo’n plan voor Ede Stad. 

 

 

De redactie zoekt mensen die het leuk vinden 

om cartoons te tekenen, te illustreren of 

foto’s te maken voor de Fietsbel. 

Heb je belangstelling?  

Stuur een mailtje naar ede@fietsersbond.nl 

en we nemen contact met je op. 

 

 

 

Verkeersexamens in de 

gemeente Ede:  

 
Ook dit jaar kunnen wij weer assisteren bij het 

afnemen van de praktische verkeersexamens 

voor leerlingen van groep zeven en acht van 

de basisscholen. Onze hulp kan bestaan uit 

het uitdelen of innemen van de genummerde 

hesjes, uitdelen van water of fris bij dorstig 

weer of invallen als controlepost bij een 

kruispunt, rotonde of spoorwegovergang.  

De examens zijn op de volgende plaatsen en 

dagen: 

- Dinsdag 6 juni Harskamp 

tussen 9.00 uur en 13.00 uur 

- Donderdag 8 juni Bennekom 

tussen 9.00 uur en 13.00 uur 

- Vrijdag 9 juni Lunteren 

tussen 9.00 uur en 12.00 uur 

- Vrijdag 9 juni Ederveen 

tussen 13.00 uur en 15.15 uur 

- Woensdag 14 juni, donderdag 15 en 

vrijdag 16 juni Ede tussen 9.00 uur en 

13.00 uur vanaf de parkeerplaats bij 

zwembad de Peppel. 

 

Je hoeft niet uit de betreffende plaats te 

komen om mee te doen. Denk je: ik woon in 

Ede en wil wel eens kijken hoe het in Ederveen 

gaat, neem je kans waar. 

De startplaatsen in Bennekom, Harskamp, 

Ederveen en Lunteren krijg je te horen als je je 

opgeeft. Voor koffie of thee wordt gezorgd.  

 

Doe mee en meld je aan op 

ede@fietsersbond.nl of bel naar Leo 

Langeveld: 06 13334145. 
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Actueel 
 

Ede groeit en zal groeien. Als gevolg daarvan 

zijn er vele lopende en toekomstige 

bouwplannen, waarin mobiliteit een grote rol 

speelt. De Fietsersbond neemt deel aan de 

bijbehorende participatie. We zetten een 

aantal projecten op een rijtje waarover we in 

overleg zijn.  

 

Daarnaast denken we na over de uitwerking 

van de Koersnota Mobiliteit (zie ook 

jaarverslag elders in dit blad én ons 

programma voor de ALV!) en werken we 

verder aan onze registratie van knelpunten 

(ook daarover meer elders in dit blad).  

 

Parklaan 

Hoewel de Parklaan al volop in uitvoering is, 

wordt er aan de uitwerking van de 

uitvoeringstekeningen nog steeds gewerkt. De 

tekeningen bevinden zich in een laatste 

controle ronde voordat ze definitief worden 

gemaakt. Vanuit de Fietsersbond kijken we, 

samen met de SME, mee of deze volgens 

gemaakte afspraken zijn. Voorbeelden zijn de 

maximale snelheid van 30 km/u op de Nieuwe 

Kazernelaan en de breedte van fietspaden. 

Verder proberen we fietsaansluitingen te 

optimaliseren en letten we op 

wegmarkeringen en bewegwijzering.  

 

 
 

De uitvoering van de werkzaamheden 

verloopt niet naar wens. De Fietsersbond 

werd kort voor de start van de omrijroutes 

geïnformeerd en kon hier verder geen invloed 

meer op uitoefenen. Leden van de kerngroep  

 

 

hebben de omrijroutes diverse malen gefietst 

en we hebben reacties van leden. Op basis 

daarvan hebben we onze zorgen 

uitgesproken. We hebben ook om betere 

begeleiding (verkeersregelaars), handhaving 

(snelheid o.a.) en bewegwijzering verzocht.  

 

WFC-terrein 

Ook over het in aanleg zijnde WFC-terrein 

(WFC = World Food Center) zijn we in overleg 

met de gemeente met als doel goede 

fietsverbindingen voor de (toekomstige) 

bewoners.  

 

 
 

Een belangrijk onderdeel is de langzaam- 

verkeersbrug vanaf het WFC-terrein over de 

Klinkenbergerweg naar het Noordplein. Deze 

moet gaan zorgen voor een goede en veilige 

verbinding vanaf het WFC-terrein naar de 

fietsstraat Stationsweg/ doorfietsroute Ede-

Wageningen. Vanuit hier zijn o.a. station, 

scholen (bijv. Marnix College), winkels 

(Parkweg), Reehorst en sportvelden 

uitstekend bereikbaar voor de fietser. Deze 

verbinding wordt al genoemd (en beloofd) in 

het project Spoorzone als alternatief voor het 

vervallen van de wandelroute naar de Sysselt 

over het perron, en staat prominent getekend 

in de plannen van WFC. Maar de uitvoering is 

nog steeds niet zeker omdat de financiering 

nog niet rond is.  

 

De Fietsersbond vindt het van groot belang 

dat deze langzaam-verkeerverbinding er ligt 

als het WFC-terrein bewoond wordt (2024?). 

DIt om te voorkomen dat de auto, door het 
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ontbreken van een goede fietsverbinding, 

sneller en veiliger is en de auto het wederom 

wint van de fietser. De Fietsersbond doet 

daarom een dringend beroep op de Raad en 

het College om voorgeschotelde plannen en 

gemaakte beloftes na te komen.  

 

Spoorzone  

Ook was er recent overleg over de Spoorzone. 

Dan gaat het bijvoorbeeld over hoe de 

tijdelijke en straks weer definitieve wandel- 

route (via de langzaam-verkeersbrug) naar de 

Sysselt straks aansluit op de fietsoverbrugging 

over het spoor naar het Enka-terrein en WFC.  

 

Klomperweg in Lunteren  

De Klomperweg in Lunteren tussen de 

Kerkhoflaan en Westzoom wordt heringericht. 

Ook hierover is de Fietsersbond benaderd om 

onze mening te horen. Ons advies is bij 

voorkeur een fietsstraat met 30 km/u.  

 

Preverkenning N304 Otterlo- Apeldoorn  

De provincie is voornemens aan de N304 

vanaf Otterlo naar Apeldoorn onderhoud te 

plegen (2026?) en voert in dat kader 

zogenaamde preverkenningen uit.  

Een lid uit onze kerngroep heeft samen met 

een collega uit Apeldoorn de situatie ter 

plaatse opgenomen en er is namens beide 

afdelingen van de Fietsersbond een 

aanbeveling aan de Provincie uitgebracht.  

 

 

 

Landgoed Kernhem 

Om het landgoed voor de toekomst te 

behouden is een visiedocument opgesteld dat 

nu nader uitgewerkt wordt.  

Onze inbreng hierin is o.a. het verbeteren van 

de wandel- en fietsroutes op het landgoed en 

het veilig bereikbaar zijn van het landgoed via 

de Kernhemseweg (30km/u!) met aandacht 

voor de oversteekbaarheid van de N224 

(tunnel!).  

 

Kernhem- Noord  

Kernhem- Noord is de toekomstige (vanaf 

2027?) nieuwe woonwijk gelegen tussen de 

Doesburgerdijk en Krommesteeg/ 

Nieuwesteeg/Schampsteeg.  

Hier nemen wij deel aan het participatie 

traject met als inzet een fietsveilige wijk met 

tijdig goede en snelle fietsverbindingen naar 

o.a. Ede-centrum, Lunteren, Veenendaal en 

Ede-Zuid (als onderdeel van de N-Z verbinding 

Rietkampen-Westzoom Lunteren).  

 

 

Rob Hof 
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Persoonlijk: ‘Het werk is nooit af, er is nog veel om je voor in te zetten’

 

In deze rubriek komt een lid van onze afdeling 
aan het woord.  
Elly Hoogteijling is al 45 jaar lid van de 
Fietsersbond Ede en maakt deel uit van de 
kerngroep. 
 

Elly heeft zich goed voorbereid op het 

gesprek. Op tafel liggen enkele ordners met 

daarin een schat aan informatie over 45 jaar 

activiteiten van de Edese afdeling van de 

Fietsersbond. Maar eerst iets over Elly zelf. 

 

Elly kwam in 1972 in Ede wonen omdat haar 

man Jan als leraar was aangenomen op ‘het 

Streek’. Ze had daarvoor gewerkt in het 

speciaal onderwijs en na enkele jaren kreeg ze 

in Ede ook weer een baan in het speciaal 

onderwijs.  

Naast haar werk en gezin heeft Elly altijd veel 

vrijwilligerswerk gedaan voor diverse 

organisaties en in de kerk. Een belangrijke 

drijfveer was en is de zorg voor milieu en 

gerechtigheid. Ze voelt zich dan ook 

verbonden met de nieuwe generatie die zich 

inzet voor het klimaat.  

Elly heeft ook actief meegedaan aan acties en 

protesten van onder andere de 

vredesbeweging en ze was politiek actief voor 

Groen Links. Deze partij heeft ze ook een 

aantal jaren vertegenwoordigd in de 

gemeenteraad van Ede.  

 

De afdeling Ede van de Fietsersbond werd 

opgericht in 1977 na een persoonlijke brief 

aan alle 50 leden van wat toen nog de ‘Eerste 

Enige Echte Wielrijders 

Bond’ (ENWB) heette. 

Elly laat mij de eerste 

nummers van het 

landelijke blad ‘De 

Vogelvrije Fietser” en van 

de voorloper van ‘De 

Fietsbel’ zien. 

 

In de loop van de tijd is de manier van werken 

van de Fietsersbond Ede veranderd. In de 

beginjaren lag de nadruk op actievoeren en 

brieven en rapporten schrijven. 

Er was totaal geen aandacht voor de fiets(er), 

bijvoorbeeld is de wijk Veldhuizen. Elly laat 

een rapport zien dat de 

afdeling had opgesteld 

over de fietsknelpunten in 

die wijk.  

 

De plaatselijke pers was op zoek naar nieuws 

en publiceerde alles van en over de ENFB. Dat 

is wat anders dan tegenwoordig.  

Een positieve ontwikkeling is dat de kerngroep 

nu veel meer betrokken wordt in de plannen 

en projecten van de gemeente. 

 

Een curieus voorbeeld van een knelpunt dat 

na meer dan 40 jaar opnieuw op de agenda 

komt is de voetgangers- 

tunnel onder station Ede-

Wageningen. In 1980 heeft 

de afdeling zich al ingezet 

om deze tunnel ook voor 

fietsers toegankelijk te 

maken. Een wens die nu in 

vervulling gaat. Dit 

voorbeeld laat maar zien dat 

je nooit moet opgeven en 

kansen moet benutten als 

die zich aandienen. 

 

Hoe ziet Elly de toekomst van de Fietsersbond 

Ede? Het werk is nooit af, er is nog veel om je 

voor in te zetten. Die inzet valt of staat echter 

met de beschikbaarheid van actieve 

vrijwilligers.  

Op landelijk niveau komt er meer aandacht en 

wetgeving voor fietsmobiliteit en -veiligheid 

en daar gaat de gemeente Ede ook, zij het 

langzaam, in mee. Voor de Fietsersbond Ede 

een mooie kans om hier een actieve rol in te 

spelen. 

 

 
Jan Vermeer 
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Buitengebied centraal 

W e k e r o m  

‘Verkeersveiligheid leeft bij de inwoners 

van het dorp en is dan ook een belangrijk 

gespreksonderwerp met de gemeente’

 
In de komende nummers van de Fietsbel 
besteden we aandacht aan de dorpen in het 
buitengebied van Ede.  
 
Voor dit nummer waren we in gesprek met 
Johan van Veenschoten, voorzitter van de 
Belangenvereniging Wekerom. De website van 
de belangenvereniging bood interessante 
informatie om ons op het gesprek voor te 
kunnen bereiden. 
Op een koude woensdagochtend fietsten we 
door het bos en langs wit berijpte weilanden 
van Ede naar Wekerom. Het laatste deel van 
de Edeseweg was voor ons al een voorproefje 
als het gaat om fietsveiligheid. 
In een bedrijfspand op bedrijventerrein Het 
Laar werden we gastvrij ontvangen door Johan 
en al gauw raakten we in een geanimeerd 
gesprek. 
 
De belangenvereniging Wekerom zet zich in 
voor het algemeen belang van Wekerom en 
probeert de verschillende belangen van de 
inwoners bij elkaar te brengen. Het bestuur 
bestaat uit zeven mensen en jaarlijks is er een 
algemene ledenvergadering waar 70-100 
leden aanwezig zijn. 
De vereniging heeft regelmatig overleg met de 
gebiedsmanager (Wouter Keijzer), de 
wijkregisseur en de wijkbeheerder van de 
gemeente Ede. Gespreksonderwerpen zijn 
onder andere: veiligheid, wonen, industrie, 
scholen en welbevinden. De wijkambassadeur 
van de gemeente (Jan Pieter van der Schans) 
brengt jaarlijks een bezoek aan Wekerom. De 
contacten met de gemeente worden als 
positief ervaren. 
Verkeersveiligheid leeft bij de inwoners van 
het dorp en is dan ook een belangrijk 
gespreksonderwerp met de gemeente. Johan 
licht de belangrijkste knelpunten toe. 
 
Edeseweg 

Op deze weg tussen Wekerom en Ede wordt 
te hard gereden. Inwoners hebben zich met 
de belangenvereniging en Veilig Verkeer  

 
Nederland ingezet voor maatregelen om de 
snelheid te beperken. Tussen restaurant 
Amadeus en de overgang naar het bos is de 
weg recent aangepast met onder andere 
verkeersdrempels en er geldt nu een 
maximumsnelheid van 60 km/u. Er wordt nog 
steeds te hard gereden maar uit metingen 
blijkt wel dat de gemiddelde snelheid is 
afgenomen van 83-84 km/u naar 72-73 km/u. 
De belangenvereniging werkt met de 
gemeente aan een plan om de Edeseweg in 
het centrum veiliger en aantrekkelijker te 
maken. Nu verbreedt de weg zich juist in het 
centrum tot een soort ‘racebaan’. Het plan 
voorziet onder andere in smallere rijbanen, de 
fietsers gescheiden van de auto, vervanging 
van de bomen en meer groen.  
 
Een gevaarlijk knelpunt 
is de fietsoversteek ter 
hoogte van de 
Wekeromse Buurtweg. 
Fietsers vanuit 
Wekerom moeten in 
een bocht waar vaak 
nog 80 km/u wordt 
gereden, de dubbele 

rijbaan oversteken omdat de fietsstrook 
ophoudt. Fietsers vanuit Ede kunnen de veilige 
route via de Wekeromse Buurtweg volgen 
maar ook de fietsstrook langs de Edeseweg. 
Zoals op de foto te zien is, is invoegen op de 
Edeseweg een gevaarlijke onderneming 
omdat er geen ‘rugdekking’ is voor de auto’s 
die vanuit Ede komen.  
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Dit knelpunt is al vaak met de gemeente 
besproken maar tot nu toe zonder resultaat. 
Een moeilijkheid is bijvoorbeeld dat er 
particuliere grond nodig is om de weg te 
verbreden. 
 
Oversteek Lage Valkseweg 

Langs deze weg ligt tot aan het begin van het 
centrum aan één kant een vrij liggend 
fietspad. Op het punt 
waar het fietspad 
eindigt moeten 
fietsers in de richting 
van Wekerom 
oversteken om op de 
fietsstrook aan de 
overkant te komen.  
 

 
De oversteek is onveilig, onvoldoende 
gemarkeerd en er is geen middeneiland.  
Op de plek van de voormalige 
landbouwcoöperatie komt een supermarkt; 
dat betekent dat de fietsers die de supermarkt 
bezoeken opnieuw moeten oversteken. 
 
Ter hoogte van Het Hulhek komt een 
oversteek voor fietsers vanuit de nieuwe 
woonwijk in Wekerom-West. Tussen het 

fietspad en de rijbaan liggen ‘varkensruggen’ 
(een halfronde betonnen afscheiding) 
waardoor de oversteek zonder middeneiland 
nog gevaarlijker wordt. 

De fietsroutes voor scholieren naar Ede en 
Barneveld zijn, afgezien van de hiervoor 
genoemde knelpunten, over het algemeen 
veilig te noemen. 
 
Toekomst 

Er is een omgevingsvisie vastgesteld die voor 
Wekerom in 2024-2025 wordt vertaald naar 
een gebiedsagenda. In de omgevingsvisie 
komen onderwerpen aan de orde als 
veiligheid, uitbreiding van de wandelpaden en 
vergroening van het landschap. 
Onderdeel van de omgevingsvisie zijn de 
overgangsgebieden die een cirkel van 1500 
meter vormen tussen bosgebied en dorp. 
Gevolg is dat het hele dorp overgangsgebied 
wordt. De spelregels voor het 
overgangsgebied moeten echter nog worden 
vastgesteld waardoor men niet weet wat de 
gevolgen hiervan zijn.  
 
Het gesprek met Johan gaf ons een goed beeld 
van wat er speelt op gebied van veiligheid in 
het dorp.  
We komen met hem tot de conclusie dat het 
waardevol kan zijn om contact te houden over 
thema’s die de veiligheid van fietser en 
voetganger raken. De Fietsersbond Ede zal de 
besproken knelpunten meenemen in het 
overleg met de gemeente Ede. 
 
 
Jan Vermeer en Leo Langeveld 
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Fiets en techniek  

Smeren en beschermen… 

 

Smeren en beschermen is hoogstnoodzakelijk 
om soepel te fietsen en lang(er) van onze 
tweewieler te genieten. 
Maar ja, waar smeer ik welk onderdeel mee 
en wat breng ik aan als bescherming? Veel 
fietsers die bij de fietsenmaker binnenlopen 
om middel X aan te schaffen zullen wel eens 
denken: sta ik hier nu bij de fietsenmaker of 
bij de plaatselijke parfumerie? En die gedachte 
is natuurlijk terecht, nog los van de keuze- 
stress die je ervan krijgt. 
 
In deze bijdrage probeer ik aan te geven wélk 
middel je wáár toepast. Zoals vaak in mijn 
rubriek grijp ik kort terug in de tijd. Wat werd 
vroeger bij een traditioneel rijwiel gesmeerd 
én vroeg die smering om enige herhaling? 
 
Toen, maar nu beperkter: kogellagervet: 

- Naaf vóór en achter  
- Trapas (Thompson of BSA) 
- Balhoofd (stuurinrichting) 
- Pedalen  

 
De lagering geschiedde meestal op basis van 
een cup /conus waar tussen de kogeltjes hun 
werk deden, niet te vergeten met tussen- 
komst van een voldoende dosis kogellager vet. 
In de vaart der volkeren zijn tal van zaken 
gemoderniseerd. Én willen wij liefst zo min 
mogelijk onderhoud plegen. Daarom is veel 

lagerwerk heden ten dage uitgevoerd met 
gesealde lagers, ook wel “for life” genoemd.  
 
Denk hierbij aan: 
- De vóórnaaf, vaak met geïntegreerde 

dynamo. 
- Trapas (één “bus” die in het frame 

gemonteerd wordt en bij kraken/speling 
1:1 vervangen wordt). 

- Balhoofd, vaak het modernere A-head 
balhoofd met gesealde lagers. 

- De pedalen, die tegenwoordig ook van 
gesloten uitvoering zijn zodat onderhoud 
haast niet meer hoeft.  

 
Bij veel fietsen wordt de (Nexus) 
versnellingsnaaf toegepast en bij 
derailleurfietsen natuurlijk de 2 derailleur- 
wieltjes. Met name de buitenlagers van de 
versnellingsnaaf mogen in hun levensduur 
best eens een nieuwe dosis kogellagervet 
hebben. De gehele naaf behoeft, afhankelijk 
van type en kilometrage een oliebad.  
Bij naven zoals 
Rohloff en 
Alfine 11 speed 
ververst men 
de olie zonder 
demontage van 
de naaf. 

 

 

Welke smeer- en onderhoudsmiddelen zijn 
er? 
 
Vetten 

- (Kogellager)vet: op basis van metaalzeep 
waarbij olie is toegevoegd. Toepassing 
hierboven toegelicht. 

- Vaseline: voor bescherming op 
chroomdelen, spaken etc. als bescherming 
en voorkomen van oxidatie. 

- Montagevet, ook wel pasta genoemd. Dit 
pas je toe op plaatsen waar metalen, 
aluminium en carbondelen elkaar raken.  
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Denk aan zadelpennen, stuurpennen/ 
nokken, cranks op de trapas, pedalen op 
crancks etc. 

- Rollerbrake vet: taai en hittebestendig vet 
voor dit veel toegepaste remtype. 

 
Smeerolie 

Dunne olie heeft een lage viscositeit; dikke 
olie een hoge viscositeit. 
Toepassing: 
- Derailleurolie: penetrerende functie. 
- Kruipolie: heel dun, goed penetrerend 

maar weinig smeerfunctie. 
 
Smeer- en beschermingsmiddelen op 

synthetische basis 

Maar je hebt toch ook siliconen- en teflon 
olie/spray? Dat klopt. Dit zijn synthetische 
smeermiddelen. 
- Siliconen: geeft hoofdzakelijk een 

beschermende werking.  
- Teflon: vermindert merkbaar de wrijving. 

Vindt bij voorkeur zijn toepassing op de 
fietsketting. ** 

 
** Zeker als deze niet in een kast loopt altijd 
een zorgenkindje. Is ie overdadig gesmeerd, 
dan trekt ie vuil en stof aan. Te weinig smering 
vertaalt zich in kraken en piepen en natuurlijk 
een slecht rendement en verhoogde slijtage. 
Bij uitstek Teflon doet prima zijn werk omdat 
het een sterk laagje tussen de pallen en rollen 
vormt met als resultaat heel weinig wrijving 
en daardoor een soepel lopende ketting.  
Een ketting kun je ook waxen. Vooral bij 
racefietsen wordt dit vaker gedaan. 
 
Kijk ook eens op:  
https://www.fietsersbond.nl/de-

fiets/onderdelen/ketting/ketting-smeren/ 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Wat kan ik zelf/ wat door de fietsenmaker te 

laten doen? 

Dit is natuurlijk sterk afhankelijk van de mate 
van kennis. 

 
- Zelf doen: ketting, alle boutjes, veel delen 

waar montagepasta moet worden 
gebruikt en uiteraard alles wat 
bescherming behoeft.   

- Bij voorkeur voor de fietsenmaker: trapas, 
balhoofd, derailleur en alle typen 
versnellingsnaven.  

 
 

 
 

 
 
Frank Giezen 
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Knelpunt uitgelicht  ’Vaak geeft een fietstochtje een goed zicht op de 

eenvoudig op te heffen knelpunten’ 

 
In 2022 zijn we begonnen met het in kaart 

brengen van knelpunten op fietsroutes in Ede 

en in de dorpen. Dit overzicht vind je op 

https://ede.fietsersbond.nl/. 

Onder het tabblad ‘knel- en verbeterpunten’ is 

een kaartje opgenomen met alle gemarkeerde 

punten. In de ‘opsommingssheet’ staan alle 

details, gerubriceerd naar soort knelpunt.  

Waar mogelijk is bij een knelpunt een 

oplossing voorgesteld aan de gemeente Ede.  

Leden van de Fietsersbond hebben ook hun 

ervaringen gedeeld en een aantal knelpunten 

is inmiddels opgelost.  

In dit artikel zoomen we in op een knelpunt, 

de veel gebruikte fietsroute van de 

Klinkenbergerweg naar de sportparken bij de 

Peppelensteeg. De verbeterpunten zijn cursief 

gedrukt.  

 

Van de Berkenlaan naar het zwembad De 

Peppel vice versa 

We beginnen onze tocht bij de kruising van de 

Klinkenbergerweg en de Berkenlaan en volgen 

de Berkenlaan in westelijke richting, hier is 

een fietsstrook. Voor de kruising met de 

Stationsweg is de fietsstrook gescheiden van 

de rijweg door een hoge rand met een te 

smalle doorgang voor fietsers. Rechts 

afslaande automobilisten zien de fietsstrook 

niet altijd en blokkeren de recht doorgaande 

fietsers terwijl zij voorrang verlenen aan het 

verkeer op de Stationsweg. 

We fietsen rechtdoor over de Prins 

Bernardlaan naar de spoorwegkruising, hier is 

geen fietsstrook meer maar voor en na deze 

spoorkruising is de middenstreep verhoogd 

waardoor auto’s de fietsers niet kunnen 

passeren maar soms toch rakelings inhalen. 

Fietsstrook aanleggen.  

Iets verder passeren we het Marnix College, 

hier steken dagelijks honderden scholieren 

over die hun aandacht niet altijd bij het 

verkeer hebben. Ondanks de 30 km zone is dit 

een gevaarlijke situatie, een zebrapad of 

woonerf inrichting zou hier een betere 

oplossing zijn. Vervolgens linksaf de Willem 

Lodewijklaan in, en aan het eind rechtsaf de 

Ernst Casimirlaan in. Deze straat staat aan 

beide zijden vol met geparkeerde auto’s 

waardoor er weinig ruimte is voor auto- 

mobilisten om fietsers te passeren. Tot 2022 

was deze straat aan het eind afgesloten voor 

auto’s. Ook hier weer rakelings passerende 

auto’s. 30 km/u-zone of auto te gast.  

We naderen de Kerkweg, hier was vroeger een 

spoorwegovergang. Nadat deze was 

afgesloten ontstond een T kruising. Een 

verbetering was de verwijdering van de te 

smalle fietssluis! Tegelijkertijd werd de recht 

doorgaande route naar het Spoorpad 

(fietspad) van een hoge drempel voorzien, dus 

lekker doorfietsen kan niet door deze diepe 

goot. Drempel verwijderen.  

Nu komen we op een mooi breed fietspad, er 

is geen parallel wandelpad en het fietspad 

wordt dus ook gebruikt door wandelaars. 

Voetpad aanleggen. Het is een geliefde 

hondenuitlaat route omdat de ruige 

begroeiing in de bermen de achtergelaten 

hondenpoep onzichtbaar maakt. 

 
We komen bij de het viaduct over de 

Frankeneng (zie foto), hier is een 

merkwaardige T-kruising die op de tekentafel 
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wel goed zou zijn, maar voor doorfietsers 

onhandig met een slinger is.  

De tegenliggers volgen het pad naar links 

richting Hakselseweg of gaan met een slinger 

rechtdoor/rechtsaf het Spoorpad op. Richting 

aangeven gebeurt niet want beide handen aan 

het stuur in de slinger of het geitenpaadje 

volgen. Bovendien is de “Auto te gast”. Auto’s 

hebben als gast wel voorrang en komen met 

een flink vaartje over het viaduct waar slecht 

uitzicht op is door een betonnen muurtje. Er 

staat een zware vangrail op het viaduct ter 

bescherming van het hekwerk, je weet maar 

nooit. T-kruising rechttrekken, geen 

voorrangsborden en auto te gast opheffen. 

We rijden het viaduct af en voegen in op de 

Noorder Parellelweg (foto onder) via een 

onoverzichtelijke kruising, de begroeiing 

belemmert het zicht op het 

tegemoetkomende verkeer. Begroeiing 

aanpassen voor een veilige zichtlijn. De 

Noorder Parallelweg is een brede rustige weg, 

geschikt voor gemengd verkeer.  

Over het viaduct van de Kastelenlaan de 

Horsterweg op. Het fietspad langs de 

Kastelenlaan loopt hier parallel aan de 

Horsterweg, Je moet twee korte haakse 

bochten nemen om op het fietspad van de 

Kastelenlaan te komen. De doorgangen 

verbreden en de hoeken afronden met de 

voorgeschreven bochtstralen.  

Er is nog een tweede mogelijkheid om op het 

parallelle fietspad te komen, daar waar de 

Horsterweg naar links draait kan je ook 

rechtsaf en gelijk weer links het fietspad op 

(ook met haakse bochten) hier is door de 

begroeiing geen uitzicht op het fietsverkeer 

dat van links komt dat voorrang moet 

verlenen. Nog één horde te gaan: Linksaf het 

fietspad naar de Peppelensteeg met weer een 

scherpe bocht met een diepe drempel linksaf 

richting het zwembad.  

 

En weer terug 

Nu fietsen we dezelfde route terug. We 

noemen alleen de punten die nog niet 

genoemd zijn.  

Van het zwembad vanaf de Peppelensteeg via 

een slinger met een scherpe bocht naar rechts 

en weer een bocht naar links, visueel eigenlijk 

rechtdoor, het fietspad op richting 

Kastelenlaan, verderop de helling af, rechtsaf 

wel met voorrang maar zonder uitzicht naar 

links door de dichte begroeiing het fietspad 

langs de Kastelenlaan op.  

Bij het viaduct Frankeneng staan de 

verkeersborden op het fietspad achter de 

begroeiing. De genoemde merkwaardige T 

kruising die toch gewoon rechtgetrokken kan 

worden. Langs het Marnix over het spoor, 

Stationsstraat kruisen en opstellen voor het 

stoplicht om de Klinkenbergerweg over te 

steken. Als je hier staat te wachten is de 

opstelplaats te klein en er staat er na een 

regenbuitje altijd en plas, bovendien blokkeer 

je met je achterwiel het fietspad van de 

Klinkenbergerweg.  

 

Conclusie 

We hebben de tijd genomen om deze route te 

beschrijven omdat er door de verschillende 

werkzaamheden in de loop van de tijd 

onhandige situaties zijn ontstaan die met enig 

inzicht en weinig kosten zijn te verbeteren.  

Vaak geeft een fietstochtje een goed zicht op 

de eenvoudig op te heffen knelpunten. En 

oplossing van die knelpunten draagt weer bij 

aan veilig fietsgebruik en duurzame mobiliteit.  

 

Ary Stigter  
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Verkeerscirculatieplan 

voor Ede: een goed idee? 
 
Als de Parklaan gereed is, beschikt Ede over 

een rondweg: de meeste wijken bevinden zich 

binnen de rondweg. De rondweg bestaat in 

feite uit twee delen: een linker- en een 

rechterkamer: zie de schets hieronder. 

 

Het gebied binnen de rondweg wordt al lange 

tijd door twee spoorwegen opgedeeld in vijf 

grote segmenten. Dit maakt Ede uitermate 

geschikt voor de invoering van een 

verkeerscirculatieplan. Als we de 

spoorwegovergangen binnen de rondweg 

afsluiten voor autoverkeer, komen we tot een 

(eerste versie van een) verkeerscirculatieplan. 

Zie WegenWiki.nl voor een definitie van een 

verkeerscirculatieplan. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Waarom zou een verkeerscirculatieplan een 

goed idee zijn? Wat wil je ermee bereiken?  

Een eerste doel is een verbetering van de 

concurrentiepositie van de fiets t.o.v. de auto 

(een belangrijke doelstelling uit de Koersnota 

Mobiliteit).  

Een tweede doel is dat de wijken binnen de 

rondweg autoluw(er) worden. Hierbij kan 

bijvoorbeeld worden gedacht aan minder 

autoverkeer op de Molenstraat, dwars door 

het centrum. 

 

Het afsluiten van de spoorwegovergangen (de 

kruisjes in de schets) vergt geen grote 

infrastructurele ingrepen en leent zich 

daardoor uitermate voor experimenten. 

 

Op de ALV van 13 april zal Roos Goorden 

(beleidsadviseur Ruimte en Mobiliteit bij de 

landelijke Fietsersbond) ingaan op 

verkeerscirculatieplannen in Groningen, Gent 

en in vele andere steden en plaatsen.  

 

 
Ello Weits 
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Jaarverslag 2022 
Fietsersbond afdeling Ede 

 

In vogelvlucht geven we een overzicht van de 
activiteiten van onze afdeling. Naast veel 
overleg en rapporten lezen houden we ons 
ook bezig met concrete acties. En bij het 
verslag hoort uiteraard ook een financiële 
verantwoording. 
 

1 Acties 

Overzicht knelpunten 

In 2022 zijn we gestart met een doorlopende 
inventarisatie van gevaarlijke punten en 
knelpunten voor fietsers in de gemeente Ede. 
Hierover is regelmatig contact met de 
gemeente. Kijk voor een actueel overzicht op 
https://ede.fietsersbond.nl/knelpunten-
enverbeterpunten/, hier lees je ook hoe je een 
gevaar- of knelpunt kunt melden.  
Neem een kijkje! 
 
Paaltjesactie 

In juni 2022 heeft de Landelijk Fietsersbond 
opgeroepen om mee te doen aan de landelijke 
paaltjesactie. Ook in Ede zijn we aan de slag 
gegaan. Het resultaat? Veel paaltjes zijn over- 
bodig (ondanks een eerdere sanering in de 
gemeente Ede). Wat vooral opvalt is dat een 
deugdelijke markering in de meeste gevallen 
ontbreekt. Verder hebben we fietspaaltjes en 
wegversmallingen gezien die voor de fiets 
onnodige en gevaarlijke obstakels betekenen. 
De samenvatting vind je op: 
https://ede.fietsersbond.nl/2022/12/27/inspe
ctie-fietspaaltjes-gemeente-ede-q4-2022/ 
 
2  Bijdragen aan lopende projecten 

van de gemeente 

De kerngroep van de Fietsersbond Ede maakt 
zijn mening regelmatig kenbaar aan de 
gemeente. Deels gebeurt dit via een regulier 
overleg met onze fietsambtenaar en, af en 
toe, met de wethouder. Voor een ander deel 
gebeurt dit door participatie in lopende 
projecten van de gemeente. 
 
 
 
 

Parklaan en WFC-terrein 

De Parklaan is pas in 2023 in volle uitvoering 
gekomen. Twee zaken blijven onze aandacht 
vragen. 
In 2022 heeft de kerngroep gestreden voor 
betere fietsvoorzieningen langs de Parklaan. 
Eén succes is behaald. De geplande 
snelheidsverlaging van 50 km/u naar 30 km/u 
op de Nieuwe Kazernelaan (tussen Piet 
Romboutlaan - Buurtmeesterweg en 
Arnhemseweg) bleek niet voor te komen op 
de uitvoeringstekeningen. De inspectie van die 
tekeningen, een taaie klus, door één van de 
leden van de kerngroep bleek uiterst zinvol. 
Verder blijven wij aandringen op een 
versnelling van de aanleg van de langzaam-
verkeersbrug tussen het WFC-terrein en het 
Noordplein. Meer daarover in ‘Actueel’ op 
pagina 2-3.  
 
Het nieuwe station 

Een opmerkelijke kwestie was de voortijdige 
afsluiting van de Badweg. De Badweg sloot 
vanaf de Klinkenbergerweg aan op het viaduct 
over de Klinkenbergerweg tussen de Dr. 
Hartogsweg en het Zuidplein. Deze 
ongelijkvloerse oversteek was met name voor 
fietsers van/naar de Enkawijk van groot 
belang. Na protesten van burgers en de 
Fietsersbond Ede besloten de gemeente en 
EdesPoort om de Badweg weer open te 
stellen. Dit was echter een tijdelijk succes; in 
november is de weg definitief afgesloten. Het 
wachten is nu op het nieuwe station en het 
royale fietspad langs de zuidkant. In de 
tussentijd moet de Klinkenbergerweg/ 
Bennekomseweg bij de Emmalaan worden 
overgestoken. Zie de Fietsbel nr. 68 voor een 
beschrijving van dat knelpunt. 
 
Westzoom Lunteren 
De Westzoom ziet eruit als een 80 km/u 
rondweg, maar is een 50 km/u weg.  Door een 
andere inrichting, o.a. met rotondes, wordt 
het 50 km/u karakter duidelijker benadrukt. 
Fietsers kunnen hierdoor beter oversteken. Bij 
de geplande wijk Hulakker is een 
hoofdfietsroute langs de Westzoom 
(oostzijde) tussen Edeseweg en Postweg 
gepland. Maar door ruimtegebrek ten 
noorden van de Klomperweg is de fietsroute 



14 

 

aan de westzijde voorzien. Hierdoor ontstaat 
een extra oversteek.  
 
3  Collegeakkoord en Koersnota 

Mobil iteit  

Het bestuursakkoord heeft ons positief 
gestemd. Met deze verwachtingen in het 
achterhoofd heeft de kerngroep een 
zogeheten Zienswijze op de ontwerpversie 
van de Koersnota Mobiliteit ingeleverd. Deze 
Koersnota vult de Omgevingsvisie in op het 
gebied van mobiliteit. Kort samengevat 
vonden wij de ambities van de Koersnota 
prima, maar de uitwerking politiek gezien 
nogal vrijblijvend. Onduidelijk is bijvoorbeeld 
wat verbetering van de concurrentiepositie 
van de fiets ten opzichte van de auto precies 
betekent en wanneer het doel bereikt moet 
zijn. Wij hebben aangedrongen op concrete 
doelstellingen, inclusief de termijn 
waarbinnen deze bereikt moeten worden. 
De definitieve versie van de Koersnota 
(https://ede.raadsinformatie.nl/vergadering/1
079129) wordt in maart besproken in de  

gemeenteraad en komt ten dele aan onze 
kritiek tegemoet. Veel zal nu aankomen op de  
Uitvoeringsagenda en het Fietsplan 2.0. De 
kerngroep houdt de vinger aan de pols. 
 
4  Afdeling 

Memorabele momenten van de afdeling zijn 
onder meer de ALV op 28 april 2022 en de 
fietstocht voor leden op zaterdag 10 
september 2022. In de persoonlijke sfeer 
denken we aan het vertrek van Frank Bron 
naar St. Eustatius (voor 2 jaar; we hopen dat 
hij na terugkomst weer gaat deelnemen aan 
de kerngroep) en aan het lintje voor Leo 
Langeveld (zie Fietsbel nr.68). 
 
In 2022 overleden Janny en Gerke Mekkes 
kort na elkaar: Janny op 25 september en 
Gerke op 9 oktober. Janny zorgde regelmatig 
voor een fietsvakantieverslag in De Fietsbel en 
Gerke was lid van de kerngroep van 2013 tot 
2018. Een in memoriam stond in De Fietsbel 
nr. 68. 
 
 

 

5  Financiële verantwoording 

Financieel overzicht 2022 

Inkomsten      Uitgaven 

Landelijke afdracht (o.b.v. 285 leden)  1383,00  Fietstocht leden           95,00 

Tekort         83,52  Jaarvergadering     130,67 

       Edese Fietsbel     899,60 

       Uitgesteld etentje    341,25 

______       ______ 

Totaal inkomsten    1466,52  Totaal uitgaven   1466,52 

 

Begroting 2023 

Inkomsten      Uitgaven 

Landelijke afdracht (o.b.v. 298 leden)  1441,00  Edese Fietsbel   1100,00 

       Jaarvergadering      100,00 

          Secretariaat         150,00 

       Overig        91,00 

     ______      ______ 

Totaal inkomsten      1441,00  Totaal uitgaven   1441,00 

 
 
 
Ello Weits en Leo Langeveld 
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De Edese wereldfietser 

Nederland zonder fietspaden maar met 

een vulkaan 

 

Voormalig lokaal bestuurslid Frank Bron 
vertrok voor werk naar Sint-Eustatius, een van 
de Nederlandse eilanden in de Cariben. 
Natuurlijk nam hij een fiets mee. Op verzoek 
van de redactie van de Edese Fietsbel 
beschrijft hij enkele van zijn ervaringen op 
twee wielen daar.  
 
Eindelijk, daar staat ‘ie dan: mijn fiets! Na lang 
wachten is de boot met persoonlijke spullen 
aangekomen en kan ik mijn appartementje 
een beetje gaan inrichten. En gaan sporten.  
Veel gaat op Sint-Eustatius langzamer dan we 
in Europees Nederland gewend zijn. Ook als je 
een Rotterdamse Statiaan, zoals de inwoners 
hier genoemd worden, inschakelt. Aardige 
gozer maar uiteindelijk duurt het vier 
maanden voor ik de spullen in huis heb.  
Vooral op de komst van mijn fiets heb ik me 
verheugd. Helaas kan ik niet onmiddellijk 
opstappen want eerst moet de fiets weer in 
elkaar gezet worden. Vooral het oppompen 
van de banden is, met een klein handpompje 
en bij 30 graden, zwaar. Voor mijn woon-werk 
verkeer heb ik de fiets bovendien niet nodig 
want het is veel te warm om in mijn 
kantoorkleren tussen de middag terug de 
heuvel op te fietsen om thuis te gaan lunchen. 
Bovendien heb ik inmiddels een auto en zijn er 
geen fietspaden. Desondanks wordt er wel 
gefietst, vooral door jongeren naar of van 
school.  
Uiteindelijk zet ik mijn helm op, stop 
zwembroek, snorkel en duikbril in mijn rugzak 
en race op mijn oude ATB de hobbelweg af 
richting Atlantische Oceaan. Het is zondag, 
rustig op de weg en er waait een verfrissend 
windje. Joepie! Uiteindelijk kom ik uit op de 
Biesheuvelweg die Mansion Road genoemd 
wordt (?). Bij de Frenchleaf Road realiseer ik 
me die nog niet te kennen. Overmoedig rijd ik 
de onverharde heuvel op, een uitloper van de 
Quill (een dode vulkaan met een heus 
regenwoud in de krater!). Al snel blijkt dat ik 
totaal geen fietsconditie meer heb, en al 
helemaal niet voor een tropisch tochtje. Alle 

vroegere ervaringen in Hoekelum ten spijt, 
zweet ik me in het kleinste verzet de blubber. 
Doortrappen Frank, straks komt de beloning: 
de afdaling richting Caribische kust! 
De Road to English Quarter af ga ik sneller dan 
meestal met de auto. Uiteindelijk leidt de 
Kerkweg naar de Road to Whitewall, die op de 
fiets heuvelachtiger is dan ‘ie in de auto 
aanvoelde. Maar de beloning is het uitzicht op 
buureiland Saint Kitts vanaf Fort de Windt. Het 
waait er flink maar is genoemd naar 
Commandant de Windt, die het na een orkaan 
in 1772 liet restaureren.  

Met de wind in de rug race ik terug naar 
Oranjestad, de ‘kleinste hoofdstad ter wereld’ 
want ik heb nog altijd die snorkel in mijn 
rugzak en zin in een koel drankje. Op zondag is 
bijna alles gesloten, behalve de duikschool. 
Een kwartiertje later scheur ik via de 
haarspelbocht de klif naar de Benedenstad af 
en bij de duikschool bestel ik een koude tonic. 

Heerlijk! 
Bijkletsen met 
bekenden en 
daarna omkleden, 
duikbril op en 
PLONS in zee. Het 
water is 27 graden 
en bij het rif, vlak 
voor de kust, 
wemelt het al van 
het zeeleven.  

 
Op de terugweg valt de helling via de 
haarspeldbocht mee en moe maar voldaan 
kom ik weer thuis. Wat een bijzonder stukje 
Nederland! Half zo groot als Schiermonnikoog 
is het niet echt een eiland voor fietsvakanties, 
maar je kunt je lekker uitleven. Jaloers? Hoeft 
niet, mag wel!  
 
Frank Bron
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Thema: Verkeerscirculatie voor de auto, ruimte voor de fiets 

 

“Van Groningen tot Gent, maar ook bij dorpen en 

steden langs de Rijn, verkeerscirculatieplannen 

worden overal toegepast. Slim omgaan met waar de 

belangrijkste routes voor alle soorten verkeer liggen, 

zorgt ervoor dat je veel meer ruimte vrijmaakt voor de 

fiets binnen de stad. De realisatie van de Parklaan 

zorgt voor een geweldige kans om met een paar 

strategische “knips” een grote slag voor de fiets te 

maken” (Ross Goorden) 

 

 

Agenda 
 

1. Opening van de vergadering 

 

2. Presentatie over het thema Verkeerscirculatie door Ross Goorden, 

beleidsadviseur Ruimte en Mobiliteit bij de landelijke Fietsersbond en 

zelfstandig ondernemer met meer dan 10 jaar ervaring met processen op 

het raakvlak tussen burger en overheid. 

Aansluitend presenteert Ello Weits van de kerngroep afdeling Ede 

kort de opzet van het Verkeerscirculatieplan Ede. 

 

Pauze 

 

3. Financieel verslag over 2022 en begroting voor 2023 (Fietsbel 69) 

 

4. Verslag kascommissie en verkiezing van een nieuw lid van de kascommissie 

 

5. Vaststellen verslag algemene ledenvergadering van 28 april 2022  

(zie Fietsbel 68 en website) en jaarverslag 2022 (Fietsbel 69) 

 

6. Plannen voor 2023 

 

7. Rondvraag 

 

8. Sluiting van de vergadering 

Algemene Ledenvergadering Fietsersbond Afdeling Ede 
 

Donderdag 13 april 2023, aanvang 20.00 uur 
 

Locatie: Wijkcentrum Het Kernhuis, Parklaan 60, 6714 GN Ede 


